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LAUSUNTO, Järvenpään yleiskaava 2040 ehdotus

Nykyinen suurjännitteinen jakeluverkko

Kaava-alueella sijaitseva Caruna Oy:n suurjännitteinen jakeluverkko on merkitty kaa-
vaan asianmukaisesti.

Muuta huomautettavaa

Caruna Oy:llä ei ole muuta huomautettavaa.

Kunnioittavasti
Caruna Oy

Sähköverkot

Jani Stenroos
Verkostoanalyytikko
Puh. +358 40 7293920
Sähköposti: jani.stenroos@caruna.fi
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Järvenpään kaupunki
Järvenpään kaupunkikehityslautakunta
tekninen.palvelu@jarvenpaa.fi

Lausuntopyyntö 6.3.2020

Järvenpään yleiskaava 2040 ehdotus

Kiitämme yhteydenotosta ja lausumme seuraavaa:

Osayleiskaavan alueella sijaitsevat Fingridin 110 kV (kilovoltin) voimajohdot Nurmijärvi-
Vähänummi ja Vähänummi-Anttila. Fingrid on toimittanut tiedot voimajohdoista ja
lausunut osallistumis- ja arviointisuunnitelmasta 31.10.2016 sekä rakennemalleista
19.3.2018.

Kaavaehdotuksessa on voimajohtojen tuntumassa jonkin verran kehittyvää maankäyttöä
mm. asumisen reservialueita ja yhdyskuntatekninen huollon rakenteita. Niiden
tarkemmassa suunnittelussa, toteutuksessa ja sijoituksessa täytyy ottaa huomioon
voimajohtoalueet ja niiden tilantarve.

Suojelualueiden ja luontoarvojen osalta on muistettava, että Fingrid on lunastamalla
hankkinut pysyvän oikeuden käyttää voimajohtoaluetta ja kunnossapitää
voimajohtorakenteita. Lunastuksen perusteella yhtiöllä on oikeus johtoaukean
raivaukseen ja ylipitkien reunavyöhykepuiden käsittelyyn. Nämä toimenpiteet ovat
välttämättömiä sähköturvallisuuden vuoksi.

Fingridillä ei ole varsinaisesti huomauttamista osayleiskaavan yleiskaavaehdotuksen
sisällöstä. Kiitämme erityisesti hyvästä digitaalisesta kaavamateriaalista.

Voimajohdon rajoituksia maankäytölle käsitellään Fingridin julkaisemassa oppaassa Ohje
voimajohtojen huomioon ottamiseen yleis- ja asemakaavoituksessa sekä maakäytön
suunnittelussa, joka on ladattavissa Fingridin Internet-sivuilta
https://www.fingrid.fi/kantaverkko/maankaytto-ja-ymparisto/luvat-ja-lausunnot/ohjeita-
kaavoittajalle/. Oppaasta saa lisätietoa edellä käsitellyistä suunnittelukysymyksistä.

Muiden kuin Fingrid Oyj:n omistamien voimajohtojen osalta teidän tulee pyytää erillinen
lausunto voimajohtojen omistajalta.

Pyydämme lähettämään meille tietoa kaavan etenemisestä. Tätä kaavoitusasiaa Fingrid
Oyj:ssä hoitaa Mika Penttilä puh. 030 395 5230.
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Yleis- ja asemakaavat, joissa on Fingrid Oyj:n voimajohtoja tai muita toimintoja,
pyydämme lähettämään lausunnolle mieluiten sähköisenä osoitteeseen
kirjaamo@fingrid.fi tai kirjallisena osoitteella Fingrid Oyj, Maankäyttö ja ympäristö, PL
530, 00101 HELSINKI.

Ystävällisin terveisin

Fingrid Oyj
Maankäyttö ja ympäristö

Mika Penttilä
vanhempi asiantuntija
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LAUSUNTO JÄRVENPÄÄN YLEISKAAVAEHDOTUKSESTA

Helsingin seudun liikenne -kuntayhtymä (HSL) vastaa yhdeksän jäsenkuntan-
sa (Helsinki, Espoo, Kauniainen, Vantaa, Kerava, Kirkkonummi, Sipoo, Tuu-
sula ja Siuntio) joukkoliikenteen järjestämisestä sekä liikennejärjestelmäsuun-
nitelman laatimisesta Helsingin seudun 14 kunnan alueelle osana Helsingin
seudun maankäytön, asumisen ja liikenteen (MAL) suunnitelmaa.

Helsingin seudun maankäytön, asumisen ja liikenteen suunnitelma MAL 2019
hyväksyttiin HSL:n hallituksessa, Helsingin seudun yhteistyökokouksessa ja
KUUMA-johtokunnassa keväällä 2019.

Lausunnossaan HSL kiinnittää huomiota siihen, millaisia mahdollisuuksia
kaava tarjoaa kestävälle liikkumiselle ja kaupunkirakenteelle sekä siihen, mi-
ten yleiskaava toteuttaa MAL 2019 -suunnitelman linjauksia. Järvenpään
yleiskaavaehdotukseen luonnosvaiheen jälkeen tehdyt muutokset ovat maltil-
lisia, ja HSL:n luonnosvaiheen lausunto on pääosin edelleen perusteltu. Nyt
keskitymme lausunnossamme niihin asioihin, jotka ovat muuttuneet luonnok-
seen nähden, joiden suunnittelu on edennyt tai joista on uutta tietoa.

Järvenpään kaupunki teki lokakuussa 2019 päätöksen HSL:n jäseneksi liitty-
miseksi. Päätökseen sisältyy ehto, että HSL:n perussopimukseen liitytään,
mikäli jäsenyys tuo merkittävän parannuksen Järvenpään ja Helsingin välillä
liikennöiviin junavuoroihin. HSL lausuu kaavaehdotuksesta myös siitä näkö-
kulmasta, että Järvenpää kuuluu jatkossa HSL-alueeseen.

Yleiskaavaehdotuksen kokonaisuus

HSL lausui Järvenpään yleiskaavan luonnoksesta toukokuussa 2019. Luon-
nosvaiheen lausunnossa kiitettiin muun muassa asemanseutujen esiin nos-
tamista ja niiden merkityksen korostamista sekä todettiin, että yleiskaava-
luonnos tukee hyvin seudun MAL-tavoitteiden toteutumista. Tiivistävä ja täy-
dentävä rakentaminen luo edellytyksiä joukkoliikenteelle, kävelylle ja pyörälii-
kenteelle. HSL piti kaavaluonnosta kokonaisuudessaan hyvänä, mutta korosti
edelleen asemanseutujen tiiviyden merkitystä ja esitti, että Ainolan osalta tu-
lee vielä arvioida kerros- ja pientaloalueiden keskinäistä suhdetta. Lisäksi
Haarajoen asemanseudun osalta todettiin, että asemanseudun kehittäminen
ehdotettua aiemmin edesauttaisi Oikoradan tarjonnan kehittämistä.

Mitoitustietoja on tarkistettu Järvenpään yleiskaavan kaavaluonnoksesta eh-
dotukseen. Erityisesti pientaloalueiden lisäys ja joidenkin alueiden väljentämi-
nen sekä Ainolan aseman läheisyydessä sijaitsevan Ristinummen alueen te-
hokkuuden nostaminen ovat vaikuttaneet mitoitukseen. HSL katsoo, että kaa-
vaehdotuksen mukainen uusi maankäyttö tukeutuu nykyrakenteeseen ja on
MAL-suunnitelman tavoitteiden kanssa linjassa. Asemanseutujen merkitys on
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tunnistettu ja maankäyttöä kehitetään kestäviin kulkumuotoihin tukeutuvaksi,
mikä luo edellytykset junaliikenteen kehittämiselle. Luonnosvaiheen jälkeen
tehdyt muutokset asuinalueiden ratkaisuissa ovat pieniä, eikä niillä ole koko-
naisuuden kannalta liikenteellisesti suurta vaikutusta. HSL kehottaa jatka-
maan asemanseutujen kehittämistä tarkemmassa suunnittelussa ja etsimään
keinoja tiivistää näitä parhaan saavutettavuuden alueita.

Järvenpään liikennejärjestelmäsuunnitelma ja liikenteen toimenpiteet

Yleiskaavan yhteydessä on tehty 2019 Järvenpään liikenne-ennuste ja liiken-
nejärjestelmäsuunnitelma sekä sen yhteydessä melu- ja ilmanlaatuselvitykset
sekä liikenteen toimenpidetaulukko. Liikennejärjestelmäsuunnitelmassa on
myös asetettu tavoitteet kulkumuotojakauman muutokselle Järvenpäässä
vuoteen 2040. HSL pitää Järvenpään liikennejärjestelmätyötä ansiokkaana.
Pidämme myös erittäin hyvänä, että Järvenpäässä on asetettu selvät tavoit-
teet kulkumuotojakauman kehittymiselle yleiskaavan tavoitevuoteen 2040
mennessä, ja että liikennejärjestelmäsuunnitelmassa on paljon konkreettisia
toimenpiteitä kestävien kulkumuotojen houkuttelevuuden lisäämiseksi. Liiken-
nejärjestelmäsuunnitelmassa on tarkasteltu eri skenaarioiden päästövaikutuk-
sia ja tunnistettu, että kunnianhimoiset tavoitteet niin kulkumuotojakauman
kuin päästövähennysten osalta vaativat toteutuakseen paljon määrätietoista
työtä. Hyvää työtä on jo tehty mm. asemanseutujen merkityksen tunnistami-
sella. Kävelyn, pyöräilyn ja joukkoliikenteen kehittäminen onkin etenkin ase-
manseuduilla ja keskusta-alueella tärkeää. Esimerkiksi tilan uudelleen jaka-
mista asemien läheisyydessä on hyvä selvittää. HSL katsoo, että kestäviä
kulkumuotoja tulee priorisoida etenkin asemanseuduilla ja keskusta-alueella.

Liikennejärjestelmäsuunnitelma sisältää hyviä näkökulmia ja toimenpiteitä kä-
velyn edistämiseen. Tämän olisi hyvä näkyä myös kulkumuototavoitteissa.
Nyt kävelyn kulkumuoto-osuutta ei ole tavoitteissa nostettu nykytilasta (25 %)
lainkaan. HSL näkee, että kaupunkipyöräjärjestelmä edistäisi pyöräilyä ja kes-
täviä kulkumuotoja hyvin myös Järvenpäässä, eikä sitä tulisi sulkea pois pyö-
räliikenteen kehittämistoimenpiteistä. Nykyiset pääkaupunkiseudun kuntien
kaupunkipyöräsopimukset ovat voimassa vuoden 2025 loppuun asti. Seuraa-
vaa kilpailutusta suunniteltaessa selvitetään yhtä yhtenäistä seudullista ja laa-
jennettavissa olevaa järjestelmää.

Joukkoliikenteen kulkumuoto-osuudelle tavoitellaan Järvenpäässä kolmen
prosenttiyksikön kasvua (11 %  14 %) vuoteen 2040. HSL näkee, että tämä
kasvu on mahdollista. Järvenpään liikennejärjestelmäsuunnitelmassa on tar-
kasteltu Järvenpään työmatkojen suuntautumista. Joukkoliikenteellä tehdään
paljon matkoja etenkin Helsinkiin ja pääradan asemanseuduille. Henkilöautol-
la liikutaan nykytilassa paljon mm. Kellokoskelle, Hyrylään, Keravalle sekä
pääkaupunkiseudulle kauemmas asemista. Työmatkatarkastelusta tulee esiin
alueita, joilla joukkoliikennematkojen osuuden kasvattamiselle on potentiaalia
mm. yhtenäisen lippu- ja infojärjestelmän, eli HSL-alueeseen liittymisen, myö-
tä. HSL-jäsenyyden myötä myös Järvenpään työpaikka-alueet voidaan ottaa
linjastosuunnittelussa huomioon yhdessä naapurikuntien yhteystarpeiden
kanssa.



LAUSUNTO 3 (3)

HSL Helsingin seudun liikenne · PL 100 · 00077 HSL · Puhelin (09) 4766 4444 · Faksi (09) 4766 4441 · hsl@hsl.fi · Y-2274586-3
HRT Helsingforsregionens trafik · PB 100 · 00077 HRT · Telefon (09) 4766 4444 · Fax (09) 4766 4441 · hsl@hsl.fi · FO-2274586-3

www.hsl.fi

HSL-joukkoliikenteelle on asetettu 90 prosentin päästövähennystavoite vuo-
den 2010 tilanteesta vuoteen 2025 mennessä. Bussiliikenteen päästöjen vä-
hentämiskeinot edesauttavat myös EU:n puhtaiden ajoneuvojen direktiivin
edellyttämän vähäpäästöisen kaluston osuuden saavuttamista vuoden 2021
syksystä alkaen. HSL-bussiliikenne sähköistyy nopeassa tahdissa, ja tällä
hetkellä Tuusulan, Sipoon ja Keravan alueella liikennöidään jo osin sähkö-
busseilla.

Helsingin seudun liikenne -kuntayhtymän hallitus

Lisätietoja:
toimitusjohtaja Suvi Rihtniemi
osastonjohtaja Sini Puntanen, p. 040 501 3362







KIRKKONEUVOSTO 5/2020

AIKA: Tiistai 31.3.2020 klo 18.44 20.24

PAIKKA: Seurakuntatalon juhlasali, Kirkkotie 1

Jäsenet Henry Berg (etäyhteys)
Arvi Kekäläinen (etäyhteys)
Vesa Koivisto, puheenjohtaja (POISSA) sij. Anu Sorjonen (etäyhteys)
Esko Lappalainen (etäyhteys)
Ida Luuk (POISSA) sij. Emmi Mäkinen (etäyhteys)
Pekka Luuk, varapj. (etäyhteys)
Marja Noso (etäyhteys)
Jouko Porkka (etäyhteys)
Terttu Sihvola-Rauttu (etäyhteys)
Mirja Vakkuri (etäyhteys)
Jarkko Åström (etäyhteys)

Muut osallistujat
Hanna Graeffe, kirkkovaltuuston puheenjohtaja (etäyhteys)
Kari J. Hietala, talousjohtaja, esittelijä (etäyhteys)
Jukka Virkki, kirkkovaltuuston vpj. (POISSA)
Hanna Warro, hallintosihteeri, sihteeri (etäyhteys)

Allekirjoitukset _____________________ _______________________
                                      Anu Sorjonen, vs. kirkkoherra Hanna Warro

puheenjohtaja sihteeri

Pöytäkirjan Järvenpäässä          /       2020 Järvenpäässä         /        2020
tarkastus

______________________ ________________________
Henry Berg Esko Lappalainen

Pöytäkirjan nähtävänä Pöytäkirja pidetään julkisesti nähtävänä 1.4.  15.4.2020
pitäminen viraston aukioloaikoina (ma ke klo 9-15.00, to klo 9 17 ja pe klo 9 14)

kirkkoherranvirastossa, Kirkkotie 1.

Todistaa    Hanna Warro
 Hallintosihteeri
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Kirkkoneuvosto 31.3.2020 §§ 79-82

79 § KOKOUKSEN AVAUS
Puheenjohtaja avasi kokouksen klo 18.44.
Alkuhartauden piti Mirja Vakkuri.

80 § LAILLISUUS JA PÄÄTÖSVALTAISUUS

Kokouksen kutsuu koolle puheenjohtaja kirkkoneuvoston päättämällä tavalla.
Seurakunnan toimielin on päätösvaltainen, kun enemmän kuin puolet jäsenistä on
saapuvilla. (KL 7:4).

Esityslista on toimitettu 27.3.2020

Pj:n esitys: Kokous todetaan laillisesti koolle kutsutuksi ja päätösvaltaiseksi.

Kn 80 § Päätös: Kokous todettiin laillisesti koolle kutsutuksi ja päätösvaltaiseksi

81 § PÖYTÄKIRJAN TARKASTAJIEN JA ÄÄNTENLASKIJOIDEN VALINTA

Pj:n esitys: Pöytäkirjan tarkastajiksi ja ääntenlaskijoiksi valitaan vuorojärjestelmän
mukaisesti Jarkko Åström ja Henry Berg

Kn 81 § Päätös: Pöytäkirjan tarkastajaksi ja ääntenlaskijoiksi esitettiin Henry Bergiä ja
Esko Lappalaista. Esitys hyväksyttiin yksimielisesti.

82 § TYÖJÄRJESTYKSEN HYVÄKSYMINEN

Pj:n esitys: Esityslista hyväksytään kokouksen työjärjestykseksi seuraavin muutoksin

Kaikkien pykälien osalta pöytäkirja tarkastetaan tässä kokouksessa

 § 85,8; Tiedoksi; Covid-19 tilanne 31.3.2020 Järvenpään seurakunta     lisätään
 § 87 Vanhankirkon 2-3 krs korjausten rakennuspiirustusten hyväksyminen

esittelytekstiä täydennetty
 § 88 Ruokapalvelutyöntekijän anomus lyhennetystä työajasta lisätään
 § 89 Oikaisuvaatimusohjeet
 § 90 Kokouksen päätös

Kn 82 § Päätös:  Esitys hyväksyttiin yksimielisesti



JÄRVENPÄÄN SEURAKUNTA pvm sivu
Kirkkoneuvosto 5/2020 31.3.2020 95
________________________________________________________________________________________________

pöytäkirjan tarkastusmerkinnät päätöksen toimeenpano

 Kirkkoneuvosto 31.3.2020 § 84

84 § MUISTUTUS KAUPUNGIN YLEISKAAVAEHDOTUKSESTA 2040

Yleiskaava on kunnan yleispiirteinen maankäytön suunnitelma. Sen tehtävänä on
yhdyskunnan eri toimintojen kuten asutuksen, palvelujen ja työpaikkojen sekä
virkistysalueiden sijoittaminen ja niiden välisten yhteyksien järjestäminen.
Yleiskaavoituksella ratkaistaan tavoitellun kehityksen periaatteet, ja yleiskaava ohjaa
alueen asemakaavojen laatimista.

Kaupungin yleiskaavaprosessi 2040 on edennyt kaavaehdotusvaiheeseen. Valmistelua
on tehty yleiskaavan tavoitteiden ja "Valitut kasvusuunnat" rakennemallin pohjalta
(Kaup.valt 18.6.2018). Yleiskaava koskee koko kaupungin aluetta lukuun ottamatta
Keskustan osayleiskaavan 2030 aluetta. Yleiskaavaehdotuksessa on otettu huomioon
yleiskaavaluonnosvaiheesta annetut lausunnot. Huomioiminen ei tarkoita, että
kaavaehdotusta olisi kaikin osin muutettu lausunnonantajien toiveiden mukaiseksi.

Yleiskaavan lähtökohtana on voimakkaasti tiivistyvä kaupunkirakenne. Yleiskaavassa
varaudutaan, että 2040 Järvenpäässä on 60 000 asukasta ja 15 000  17 000 työpaikkaa.
Järvenpään kaupunkikehityslautakunta on päättänyt 27.2.2020 asettaa Järvenpään
yleiskaava 2040:n ehdotuksen nähtäville. Kaavaehdotus on virallisesti nähtävillä 11.3.-
22.4.2020. Osallisella on mahdollisuus antaa kaavaehdotuksesta muistutus 22.4.2020
mennessä.

Yleiskaava koostuu selostuksesta sekä kartoista ja niihin liittyvistä merkinnöistä ja
määräyksistä. Liitteenä nro 84a-d ovat yleiskaavakarttaotteet kohteista, joista
seurakunta antoi lausuntonsa yleiskaavaluonnoksesta (14.5.2019 § 166). Kohteet ovat
kirkonmäki, hautausmaa, Laurilan seurakuntakoti ja Jampan seurakuntakoti.

Kirkonmäellä seurakunnan alueet ovat PY-merkinnällä, mikä on julkisten palvelujen
kortteli. Kulttuuriympäristökartassa kirkko (10.009), jonka Kirkkohallitus on 8.6.2004
suojellut, on muutettu yleiskaavassa valtakunnallisesti merkittäväksi suojeltavaksi
kulttuuriympäristöksi ja Vanhakirkko (10.006) on säilynyt paikallisesti arvokkaana
kulttuuriympäristönä. Muilla rakennuksia ei ole suojelumerkintöjä.

Kirkonmäen lähialueella kaavaehdotuksessa ovat edelleen Järvenpään yhteiskoulun
(JYK) ja Kansakoulunkadun päiväkodin alueet AK eli Kerrostalovaltainen asuntoalue -
merkinnällä. Hyvää JYK:n suuntaan on, että rakennusmassat on sijoitettu etäälle
Kansakoulunkadun varresta, jotta sieltä suunnasta näkymä kirkkoon säilyy. Päiväkodin
kohdalle AK-merkintä mahdollistaa korkeankin kerrostalon (kuten JYK:n alueellakin).
Kulttuuriarvojen takia, jos kerrostalo on ao. tontille sijoitettava, se ei saisi nousta
kirkkoa korkeammaksi eli ei yli kolmikerroksiseksi. Kansakoulunkadun eteläpuolinen
pientaloalue merkintä luonnosvaiheen AK:sta on muuttunut A-merkinnäksi, joka
mahdollistaa pientalot ja kerrostalot joustavasti. Yleiskaava ei ota kantaa talojen
korkeuteen mutta seurakunnan kannalta on ensiarvoista, että kirkon ja Vanhankirkon
luo jää väljyyttä ja viheralueita ja, että näkymää suojeltuun kirkkoon ja sen torniin ei
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peittää korkealla rakentamisella. Kirkko on yksi Järvenpään merkittävistä julkisista
rakennuksista ja omaleimainen maamerkki. Seurakunnan palvelut edellyttävät myös,
että seurakunnan nykyiset pysäköintialueet säilyvät seurakunnan asiakkaiden ja
työntekijöiden käytössä eikä lähialueiden mahdollisesti tulevien kerrostalojen
asukaspaikoituksen lisäalueina.

Hautausmaan osalta EH eli Hautausmaa-alue -merkintä säilyy koko seurakunnan
omistaman nykyisen hautausmaan ja sen laajentumisalueen osalla sekä myös Kaukotien
länsipuolella, missä ovat hautausmaan huoltorakennus ja varastot sekä metsäaluetta.
Alueen itäpuolella A-merkintä eli Asuinalue lähenee hautausmaata ja samoin
pohjoisessa AP-aluetta on lisätty V eli Virkistysalueen viereen. Luonnosvaiheessa
osittain hautausmaan laajennusalueen päällä ollut Viheryhteys-merkintä on
lausuntotoiveemme mukaisesti siirretty hautausmaan rajalle ja liikuntareitti on merkitty
nykyiselle paikalleen.
Kyseessä on 7-8 m leveä latupohja, josta on sovittu suullisesti, että latupohja voi olla,
kunnes hautausmaan laajennus tarvitsee aluetta.

Kulttuuriympäristökartassa siunauskappeli (10.002) on 2 luokan kohde = paikallisesti
arvokas kulttuuriympäristö. On tärkeää, että yleiskaavassa hautausmaalle on varattu
riittävästi tilaa. Hautausmaalla on järvenpääläistä kulttuuria, se on kohtaamis- ja
muistelupaikka sekä merkittävä viheralue.

Laurilan seurakuntakodin osalta PY-merkintä on säilynyt. Kulttuuriympäristökartassa
Laurilan seurakuntakoti on suojeluluokassa 3, mikä tarkoittaa, että kaavallisesti
rakennusta ei suojella. Seurakuntakodilla on kasvatuksen toimintaa ja hautausmaata
lähimpänä olevana tilana se palvelee erityisesti muistotilaisuuksien paikkana.

Jampan seurakuntakodin, joka sijaitsee Saunakallion Ostoskeskuksen (Jampan ostari)
yhteydessä, kaavamerkintä on C eli keskustatoimintojen alue, joka mahdollistaa
julkisia, kaupallisia ja vapaa-ajanpalveluita sekä asumista ja puistoa. Ostoskeskuksen
vieressä on nyt modulipäiväkoti ja Saunakallion koulun väliin. Myöhemmin
Koivusaaren koulu on siirtymässä Saunakallion koulun itäpuolelle nykyiselle
hiekkakentälle. Kaupungin kanssa käydään neuvotteluja Saunakallion ostoskeskuksen ja
Jampassa seurakuntakodin kohtalosta mutta tämä on yleiskaavasta erillinen prosessi.

Kirkkoneuvosto lausui yleiskaavaluonnoksesta seuraavaa:
1) Kirkonmäki tulee säilyttää PY-merkinnällä ja sen lähialueelle

suunnitelluilla AK-alueilla tulee palauttaa AP-merkintä ja siten ottaa
huomioon kirkkolailla suojellun kulttuurihistoriallisesti arvokkaan kirkon
näkymä siten, ettei näkymää kirkkoon tai kirkontorniin estetä
Rantapuistosta ja Kansakoulunkadulta.

2) Seurakunnan omistaman hautausmaan ja sen laajentumisalueen osalla EH-
merkintä tulee säilyttää. Ulkoilureitin linjausta tulee korjata siten, ettei se
ole hautausmaan osastojen 13-15 päällä. Seurakunta edellyttää kaupungin



JÄRVENPÄÄN SEURAKUNTA pvm sivu
Kirkkoneuvosto 5/2020 31.3.2020 97
________________________________________________________________________________________________

pöytäkirjan tarkastusmerkinnät päätöksen toimeenpano

kanssa neuvotteluja ulkoilureitin linjauksesta, sopimuksesta sekä
korvauksista.

3) Jampan seurakuntakodilla tehdään merkittävää aluetyötä ja diakoniatyötä ja
seurakuntakoti tulee alueella säilyttää. Kaavallisesti seurakunnan läsnäoloa
ei saa heikentää. Jampan seurakuntakodin ja Saunakallion ostoskeskuksen
sekä niiden lähialueiden osalta toivotaan kaupungin kanssa neuvotteluja
ennen yleiskaavaprosessin seuraavia vaiheita.

4) Yleisesti seurakunta toivoo, että yleiskaavaprosessiin on riittävästi aikaa,
jotta neuvottelut ja tarkistukset voidaan käydä ja saavuttaa yhteisymmärrys
eri tavoitteiden osalta.

**
Esityksen valmistelija ja lisätiedot; talousjohtaja
**

Tj:n esitys: Kirkkoneuvosto muistutuksena Järvenpään yleiskaavaehdotuksesta lausuu
seuraavaa:

On hyvä, että kirkonmäellä on säilytetty PY-merkintä. Suojeltu kirkko,
joka on valtakunnallisesti merkittävä kulttuurikohde, tarvitsee
ympärilleen riittävästi väljyyttä, jotta rakennus myös näkyisi.

Kansakoulukadun eteläpuolella kirkon kohdalla nykyisin olevan
päiväkodin paikalla oleva AK-merkintä on ongelmallinen. Osa
ongelmaa on, että siinä ei määrittellä kerrostalojen korkeutta.
Kerrostalo ei kuitenkaan saisi nousta varsinaista kirkkoa
korkeammaksi. Tällöin kirkontorni olisi korkeimmalle nouseva
elementti.

Tärkein jäljellä oleva suunta, josta kirkon voi vielä nähdä kauempaa on
JYK:n suuntaan. Nykyisen JYK:n kohdalle suunniteltujen kerrostalojen
sijoittaminen tulee olla riittävän kaukana Kansakoulunkujasta, jotta
arvokas näkymä kulttuurikohteeseen kirkkoon tai kirkontorniin säilyy.

Kn 84 § Päätös: Esitys hyväksyttiin yksimielisesti

 Pöytäkirja tarkastettiin tämän pykälän osalta tässä kokouksessa.
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 Kirkkoneuvosto 31.3.2020 §§ 89-90

89 § OIKAISUVAATIMUSOHJEET

Kn 89 § Liitettiin pöytäkirjaan oikaisuvaatimusohjeet (KL 24 ja 25 luvut)

90 § KOKOUKSEN PÄÄTÖS

Kn 90 § Puheenjohtaja päätti kokouksen kello 20.24.
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Suomen luonnonsuojeluliitto Järvenpää ry 21.4.2020

MUISTUTUS

Järvenpään yleiskaavaehdotus 2040

Suomen luonnonsuojeluliiton Uudenmaan piiri toteaa 8.4.2020 julkaisemassaan tiedotteessa
seuraavaa:

”Lähimetsien merkitys hyvinvoinnille korostuu poikkeusoloissa ja
kuuluisimpien retkikohteiden ruuhkautuessa. Korona-
aika nostaa asukkaita lähellä olevat monimuotoiset lähimetsät
arvoonsa, kun pääsiäisenä pelätään kaikkein kuuluisimpien
retkikohteiden ruuhkautumista. Suomen luonnonsuojeluliiton Uudenmaan
piiri vetoaa kuntiin lähimetsien turvaamiseksi kaavoissa,
metsäsuunnitelmissa ja suojelualueita perustamalla.”

Suomen luonnonsuojeluliitto Järvenpää korostaa lähimetsien vaikutusta asukkaisiin ja luonnon
monimuotoisuuden säilyttämiseen. Järvenpään viherrakenteen arvot ja hyödyt (Järvenpään
kaupunki ja Suomen ympäristökeskus, 2016), joka osin perustuu järvenpääläisille tehtyihin
kyselyihin, tutkimuksessa todetaan: ”Luonnolla ja luonnossa olemisella on tutkimuksissa todettu
monenlaisia hyviä vaikutuksia aikuisten lisäksi myös lapsiin ja nuoriin, esimerkiksi parantuneena
keskittymiskykynä ja tasapainona, sekä vähentyneinä allergioina. Luontosuhteen synnyttämiseksi
ja ylläpitämiseksi olisikin tärkeää huolehtia siitä, että kouluilla ja päiväkodeilla on aina lähellä
sijaitsevia opetukseen soveltuvia luontokohteita.”

Esitämme yleiskaavaehdotukseen seuraavia muutoksia:

1) Järvenpään yleiskaavaehdotuksesta 2040 poistetaan tieyhteys, joka on ehdotuksessa
merkitty kulkemaan Isokydöntien ja Haarajoen aseman välillä Isokydön pellon ja metsän
lävitse.

Tieyhteys Isokydön pellon ja metsän läpi pilkkoisi kahtia viimeisen laajan metsäalueen
Järvenpäässä ja heikentäisi samalla oleellisesti alueen virkistys- ja ulkoilukäyttöä. Metsää
käyttävät ulkoiluun ja virkistykseen niin kävelijät, lenkkeilijät, koiranulkoiluttajat, maastopyöräilijät
kuin suunnistajatkin ja lintubongarit. Isokydön metsä on asukkaille tärkeä lähimetsä, johon pääsee
helposti ja nopeasti virkistymään ja rentoutumaan (Järvenpään viherrakenteen arvot ja hyödyt,
2016). Tieyhteys vaarantaa uuden Isokydön purolehdon luonnonsuojelualueen pohjoispään
(Luontotyyppi selvitys, Faunatica, 2015, kohdekortti 51, sekä Pienvesiselvitys, Pöyry, 2017).
Isokydön puro laskee Keravanjokeen, jonka lohiväyliä on avattu ja viimeinen este lohien nousulle
avataan lähiaikoina (Haarajoen pato).

Tieyhteys lisäisi melua ja saasteita Mankalan, Väinönkulman, Pellonkulman ja Annankulman
asuntoalueilla, joihin kantautuu jo nyt oikoradan ja Helsinki-Lahti-moottoritien meteli. Metsä suojaa
asuntoalueita melulta ja saasteilta, ja jos se kaadetaan tien takia, ei suojaa enää ole.

2) Haarajoen aseman eteläpuolelle yleiskaavaehdotukseen merkityt Ares-alueet eli
asuntovarausalueet poistetaan ja ne merkitään yleiskaavassa V-merkinnällä eli
virkistyskäyttöön.



Haarajoen aseman eteläpuolelle yleiskaavaehdotukseen merkityt Ares-alueet pitää muuttaa
takaisin virkistysalueiksi, koska asuntorakentaminen näille alueille hävittäisi metsän ja lisäisi melua
ja saasteita Väinönkulman, Pellonkulman ja Annankulman asuntoalueilla. Ares-alueet tuhoaisivat
käytännössä koko metsän ja sen virkistyskäytön ja vaikuttaisivat alueen nykyisten asukkaiden
elämään lisääntyvillä melu- ja saastehaitoilla oikoradan ja Helsinki-Lahti-moottoritien läheisyyden
takia.

Haarajoen aseman eteläpuoliset metsät ovat paitsi asukkaiden ahkerassa virkistyskäytössä
(Järvenpään kaupungin viherrakenteen arvot ja hyödyt 2016), niin myös Järvenpään kaupungin
vuonna 2017 tekemän liito-oravaselvityksen mukaan liito-oravan tärkeä liikkumisympäristö.
Selvityksessä todetaan, että liito-oravalle tärkeä kulkuyhteys on Lieksantien itäpään ja oikoradan
välinen metsikkö (Liito-orava selvitys Järvenpää, 2017). Juuri tämän saman metsikön läpi on
linjattu yleiskaavaehdotuksessa uusi tieyhteys Isokydön metsän halki Haarajoen asemalle.
Uhanalainen liito-orava on tiukasti suojeltu EU:n luontodirektiivin ja Suomen luonnonsuojelulain
perusteella. Sen lisääntymis- ja levähdyspaikkojen hävittäminen ja heikentäminen on kiellettyä.

3) poistetaan Vanhan Valtatien itäpuolelle merkitty AP-asuntoalue sekä Vähänummentien
eteläpuolelle merkitty TP/y -alue ja ne merkitään yleiskaavassa V-merkinnällä eli
virkistyskäyttöalueiksi. Yleiskaavaehdotuksen AP- ja TP/y-alueet pienentäisivät
hautausmaan pohjoispuolella olevaa, virkistyskäytössä olevaa metsää lähes puolella, sillä
AP- ja TP/y -alueet ovat kaavaehdotuksessa yhteensä suuruudeltaan lähes 15 hehtaaria,
kun virkistyskäyttöön jäisi metsäaluetta 16 hehtaaria.

Hautausmaan pohjoispuolinen metsäalue on ulkoilijoiden ahkerassa käytössä ja lähimetsänä
korvaamaton alueen asukkaille (Järvenpään kaupungin viherrakenteen arvot ja hyödyt, 2016,
Pienvesiselvitys, Pöyry, 2017). Alueella on melko vanhaa kuusimetsää, sekä reuna-alueilla
haapoja. Alue soveltuu liito-oravan elinympäristöksi (liito-orava selvitys 2017). Hautausmaan
koillispuolelta alkaa noro joka laskee Keravanjokeen. Kiteentien etelä-puolen kaavamerkintä (A) on
siitä osa palautettava yleiskaavan luonnosvaiheen mukaiseksi virkistysalueeksi (V)
Ketosukkulakoin SL alueelle saakka viherverkon jatkuvuuden ja ekologisten käytävien
turvaamiseksi.

Uudessa yleiskaavaehdotuksessa tästä metsästä lohkottaisiin lähes puolet AP- eli asuntoalueeksi
ja TP/y-alueeksi yritysrakentamiseen. Metsän virkistys- ja luontoarvot heikkenisivät eikä metsään
käytännössä pääsisi ulkoilemaan asunto- ja yritysalueiden läpi.

Hautausmaan pohjoispuolinen metsäalue on kokonaisuudessaan tärkeä pohjavesialue, jonne
rakentaminen vaarantaisi pohjaveden laadun. Pohjavesialueelle ei pidä kaavoittaa etenkään
yritysaluetta, jossa yritysten toiminta voi pilata pohjaveden.

4) Yleiskaavaehdotukseen uutena asuntoalueena Eriksnäsintien länsipuolelle ja Kaakkolan
asuinalueen pohjoispuolelle merkitty AP-alue poistetaan. Samoin Eriksnesintien ja
Ristikadun kulman virkistysmetsän AP- alue poistetaan. Tämä 19 hehtaarin suuruinen
metsäalue on lähivirkistysalue Kaakkolan ja Loutin alueen asukkaille sekä muille
järvenpääläisille. Metsä pitää merkitä uudessa yleiskaavassa V-merkinnällä eli
virkistysalueeksi kuten sen ympärillä oleva metsäalue.



Kaakkolan asuntoalueen pohjoispuolelle, Eriksnäsintien varrelle on uudessa
yleiskaavaehdotuksessa merkitty AP-asuntorakentamisen alue. Tämä alue on muutettava uudessa
yleiskaavassa V-merkinnällä varustetuksi virkistysalueeksi, kuten sitä ympäröivät metsäalueet.
Metsällä on virkistyskäytön lisäksi luontoarvoja ja asuntorakentaminen jättäisi alleen mm.
luontotyyppiselvityksessä kartoitetun paikallisesti arvokkaan metsälehmusesiintymän,
jossa kasvaa myös kookkaita katajia. Lisäksi se saattaisi vaarantaa toisen
lehmusesiintymän, jossa kasvaa myös monia harvinaisiksi käyviä metsäkasveja kuten
näsiää, metsäruusua ja koiranheittä, sekä kevätlinnunhernettä. (Luontotyyppiselvitys 2015).

Eriksnesintien ja Ristikadun kulmaan on uudessa yleiskaavaehdotuksessa merkitty AP-
asuntorakentamisen alue. Tämä alue on muutettava uudessa yleiskaavassa V-merkinnällä
varustetuksi virkistysalueeksi, kuten sitä ympäröivät metsäalueet. Metsällä on virkistyskäytön
lisäksi luontoarvoja ja asuntorakentaminen jättäisi alleen luontotyyppiselvityksessä
kartoitetun valtakunnallisesti vaarantuneen ja Etelä-Suomessa erittäin uhanalaisen
luontotyypin Puolukkakorven.

Kaakkolan pohjoispuolinen AP-alue sijaitsee 600 metrin päässä Puolmatkan entisestä
kaatopaikasta ja nykyisestä jätteenkäsittelyalueesta. Asuntoalueen kaavoittaminen näin lähelle
vanhaa kaatopaikkaa ja sen valuma-aluetta ei ole ihmisten terveyden kannalta järkevää.

5) Yleiskaavaan on merkattava Luonnonsuojelulain 49 § mukaisen eläinlajin viitasammakon
lisääntymispaikat SL merkinnällä: Wärtsilän alueelle (V) sijoittuva Kiilahännänkallion lampi
(myös Vesilain 11§ mukaisesti suojeltava), sekä Vähänummentien varrelle Peltolaan (V)
sijoittuva viitasammakon lisääntymispaikka.

Luontodirektiivin liitteessä IV (a) tarkoitettuihin eläinlajeihin kuuluvien yksilöiden lisääntymis- ja
levähdyspaikkojen hävittäminen ja heikentäminen on kielletty.

Toteamme lisäksi, että Järvenpään kaupungin asukastavoite, 60000 asukasta vuonna 2040, on
ylimitoitettu. Kova väestötavoite altistaa luontokohteet entistä suuremmalle kulutukselle ja
muodostaa näin uhkan luonnon monimuotoisuudelle. Jos kaavoitus perustuu siihen, että kaupunki
haalii uusia asukkaita nykyisten asukkaiden asumisviihtyvyyden kustannuksella, se ei ole
tulevaisuuteen katsovaa toimintaa.

Suomen luonnonsuojeluliitto Järvenpään hallitus

Heta Rinta-Pollari, pj

Tiina Tennosmaa

Katri Kakko

Noora Andersson

Riikka Räisänen



Anna-Maria Matikka

Jalmari Peltonen
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Aluesuunnittelu / Mariikka Manninen

Järvenpään kaupunki / Järvenpään kaupunkikehityslautakunta

Viite: Lausuntopyyntö 4.3.2020

Lausunto: Järvenpään yleiskaavaehdotus 2040

Järvenpään kaupunkikehityslautakunta pyytää lausuntoa Järvenpään
yleiskaava 2040:n ehdotuksesta 30.4.2020 mennessä.

Asian taustaa
Järvenpään kaupungin uuden yleiskaavan valmisteluprosessi on käynnistetty
syksyllä 2016. Kaavatyön tavoitevuosi on 2040. Kaupungissa arvioidaan
tuolloin olevan noin 60 000 asukasta ja noin 15 000  17 000 työpaikkaa.
Suunnittelualue käsittää koko Järvenpään kaupungin lukuun ottamatta
ydinkeskustan kattavaa Keskustan osayleiskaava 2030:n aluetta. Järvenpään
kaupunginvaltuuston on on tarkoitus hyväksyä yleiskaavaehdotus vuoden
2020 lopulla.

Uudenmaan liitto antoi 23.3.2018 lausunnon Järvenpään yleiskaavan 2040
rakennemalleista. Rakennemallivaihe toimi pohjana kaavaluonnoksen
laatimiselle.

Uudenmaan maakuntahallitus antoi lausunnon Järvenpään yleiskaava 2040:n
luonnoksesta kaavan valmisteluvaiheessa. Lausunnon keskeinen sisältö oli,
että Järvenpään yleiskaavaluonnoksen nykyistä yhdyskuntarakennetta
tehostava suunnitteluratkaisu tukee sekä voimassa että vireillä olevan
maakuntakaavan tavoitteiden toteutumista. Myös liikenteellisten ratkaisujen
osalta yleiskaavaluonnosta voitiin pitää hyvänä, sillä sen katsottiin
kannustavan kestävien liikkumistapojen edistämiseen ja kasvun
keskittämiseen liikenteellisten solmujen yhteyteen.

Uudenmaan liiton kaavaluonnoksesta antaman lausunnon keskeisimmät
huomiot liittyivät seuraaviin teemoihin/kohteisiin:
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 Järvenpään keskustan merkitystä alueen pääkeskuksena tulee
korostaa ja kehittää muita keskustatoimintojen alueita pääkeskusta
alempiasteisina.

 Maakuntakaavan kaupan ratkaisu tulee ottaa huomioon ja täydentää
yleiskaavan kaavamääräyksiä tältä osin

 Ainolan aseman ympäristön kehittämisessä tulee ottaa huomioon
Tuusulanjärven aluekokonaisuuteen liittyvät merkittävät
kulttuuriympäristöarvot.

Nyt yleiskaavatyö on edennyt ehdotusvaiheeseen. Kaavaan
valmisteluvaiheen jälkeen tehdyt muutokset on kuvattu kaavaselostuksessa.

Lausunto
Kuten Uudenmaan liitto Järvenpään yleiskaava 2040:n valmisteluvaiheen
lausunnossaan totesi, yleiskaavan nykyistä yhdyskuntarakennetta tehostava
ja raideliikenteeseen tukeutuva ratkaisu tukee sekä voimassa että vireillä
olevan maakuntakaavan tavoitteiden toteutumista ja kannustaa kestävien
liikkumistapojen edistämiseen ja kasvun keskittämiseen liikenteellisten
solmujen yhteyteen. Valmisteluvaiheen jälkeen kaavaan tehdyt muutokset
ovat kokonaisuutena tarkasteltuna suhteellisen vähäisiä eivätkä ne
merkittävästi muuta kokonaisratkaisua. Kaavaehdotuksen mukainen
alueidenkäyttöratkaisu on siis edelleen linjassa sekä voimassa että vireillä
olevan maakuntakaavan keskeisten periaatteiden kanssa.

Kaupan ratkaisun osalta Uudenmaan liitto totesi valmisteluvaiheen
lausunnossaan, että maakuntakaavan kaupan ratkaisu tulee ottaa huomioon
ja täydentää yleiskaavan kaavamääräyksiä tältä osin. Kaavaehdotuksessa
määräyksiä ja merkintöjen kuvauksia on täydennetty ja täydennykset ovat
pääosin linjassa maakuntakaavojen kaupan ratkaisujen kanssa. Seuraavassa
kuitenkin huomioita, jotka edellyttävät tarkistuksia yleiskaavaehdotukseen:

 Kaikki kaupan mitoitusta ohjaavat reunaehdot tulee kirjata
kaavamääräyksiin, ei kaavamerkinnän kuvaukseen.

 Voimassa olevat maakuntakaavat ohjaavat yleiskaavojen laatimista.
Vireillä oleva Helsingin seudun vaihemaakuntakaava on kuitenkin jo
hyväksymisvaiheessa ja tavoitteena on, että kaava tulee voimaan
vielä tämän vuoden aikana. Yleiskaavan KM-alueen kuvauksessa
viitataan nyt vireillä olevaan, ei siis voimassa olevaan kaavaan. Sekä
voimassa olevassa maakuntakaavassa että vireillä olevassa Helsingin
seudun vaihemaakuntakaavassa kaupan alueen sijainti ja mitoitus on
sama eli 100 000 k-m2. Kuvaustekstin muotoilua voi olla tarpeen
tarkistaa, kaavojen etenemisaikataulusta riippuen.

 Yleiskaavaehdotuksen KM-alueen kuvauksessa todetaan, että KM-
alueelle saa sijoittaa paikallisesti merkittävää erikoiskauppaa enintään
10 000 k-m2. Voimassa olevassa maakuntakaavassa on eritelty
päivittäistavara- ja muu erikoiskauppa erikseen. Muuta erikoiskauppaa
saa sijoittaa taajamissa paikallisesti maksimissaan 5000 k-m2 ja
lisäksi päivittäistavarakauppaa 4000 k-m2 eli keskustahakuista
kauppaa yhteensä 9000 k-m2. Yleiskaavassa osoitettu
rakennusoikeus ylittää voimassa olevan maakuntakaavan mitoituksen.

Vireillä olevassa Helsingin seudun vaihemaakuntakaavassa on
yhdistetty muu erikoiskauppa ja päivittäistavarakauppa samaksi
keskustahakuiseksi kaupaksi ja siinä raja on taajamatoimintojen
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kehittämisvyöhykkeillä sijaitsevilla kaupan alueilla 10 000 k-m2.

Paikallisesti merkittävän erikoistavarakaupan 10 000 k-m2 ja
päivittäistavarakaupan 1000k-m2 lasketaan mukaan kaupan alueen
kokonaiskerrosalaan. Kyseessä oleva kaupan alue jakautuu kahden
kunnan, Järvenpään ja Tuusulan, alueelle. Kuten
yleiskaavaehdotuksen KM-kaavamerkinnän kuvauksessa todetaan,
kunnat ovat sopineet kokonaiskerrosalan jakautumisesta kuntien
kesken (Järvenpää 65 000 k-m2 ja Tuusula 35 000 k-m2). Mikäli
Järvenpään yleiskaava sallii alueelleen vireillä olevan
maakuntakaavan mahdollistaman maksimimäärän paikallisesti
merkittävää erikoistavarakauppaa, ei sitä voi olla Tuusulan puolella.
Yleiskaavan mitoitus on vielä syytä tarkistaa tältä osin ja varmistaa,
että kahden kunnan alueelle sijoittuva kokonaisuus on
maakuntakaavan mitoituksen mukainen.

Ainolan aseman ympäristön kehittämisen osalta Uudenmaan liitto nosti
valmisteluvaiheen lausunnossaan esiin alueen merkittävät
kulttuuriympäristöarvot ja niiden huomioon ottamisen tärkeyden tarkemmassa
suunnittelussa. Kaavaehdotusvaiheessa Ainolan alueen kaavaratkaisua onkin
jonkin verran tarkistettu myös kulttuuriympäristön arvojen huomioon ottamisen
näkökulmasta.

Maakuntakaavaan liittyvän termistön osalta vireillä olevasta
maakuntakaavasta tulisi yleiskaavan kaava-asiakirjoissa kautta linjan käyttää
nimitystä Helsingin seudun vaihemaakuntakaava. Kuten
kaavaselostuksessakin todetaan, kyseinen vaihemaakuntakaava on osa
Uusimaa-kaava 2050-kokonaisuutta. Uusimaa-kaava 2050 ei kuitenkaan
itsessään ole juridinen kaava vaan nimitys kolmen vaihemaakuntakaavan
muodostamalle kokonaisuudelle.

Uudenmaan liitolla ei ole muuta huomautettavaa yleiskaavaehdotuksesta.
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